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ВbХАРЬКОВЕ ПРОДОЛЖАЮТ ПРИНИМАТЬ ЗАЯВКИ НА 
ПОЛУЧЕНИЕ ДЕНЕЖНОЙ КОМПЕНСАЦИИ НА РЕМОНТ ЖИЛЬЯ 
ПО ПРОГРАММЕ «еВОССТАНОВЛЕНИЕ». ГОРОДСКОЙ ГОЛОВА 
ИГОРЬ ТЕРЕХОВ ВbЭФИРЕ НАЦИОНАЛЬНОГО ТЕЛЕМАРАФОНА 
СООБЩИЛ, ЧТО НА СЕГОДНЯШНИЙ ДЕНЬ ПОДАНО БОЛЕЕ 
5bТЫСЯЧ ЗАЯВЛЕНИЙ

М
эр отметил, что в каждом районе Харькова были созданы 
специальные комиссии, принимающие обращения:

— В первый день, 22 мая, в комиссии обратились 1,8 тыс. 
горожан, а сейчас — уже 5,4 тыс. человек. Обращения поступают 
ежедневно, их необходимо обработать и передать в Киев, чтобы лю-
ди получили средства. Работа эта очень кропотливая, но мы справ-
ляемся.

Стартовавшая в  Украине программа «еВосстановление» рассчи-
тана на граждан, чье жилье получило незначительные поврежде-
ния от обстрелов и подлежит восстановлению. Речь идет о ремонте 
крыш, замене окон и  дверей. Программа «еВосстановление» рас-
пространяется на ремонт квартир, частных домов и комнат в обще-
житиях. На строительные материалы или услуги подрядчиков, ко-
торые участвуют в программе, можно получить до 200 тыс. гривен.

Также Игорь Терехов сообщил, что в городе ведется активная ра-
бота по подготовке к новому отопительному сезону:

— Восстанавливаем котельные, теплосети, центральные тепло-
вые пункты. Специалисты устанавливают модульные котельные, 
которые будут обслуживать, в частности, и Северную Салтовку — 
наиболее пострадавший от российского агрессора район. Котель-

ные оборудованы генераторами, которые обеспечат бесперебойную 
подачу тепла, горячей воды и электроэнергии в микрорайоны Харь-
кова.

Работы по подготовке к эксплуатации систем отопления и горяче-
го водоснабжения ведутся по графику. Всего к зиме запланировано 
провести 12 капитальных и 288 текущих ремонтов внутридомовых 
систем.

ÂÎÑÑÒÀÍÎÂËÅÍÈÅ ÈÄÅÒ 
ÏÎ ÂÑÅÌ ÍÀÏÐÀÂËÅÍÈßÌ
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Г
лава государства высоко оценил существующую в 

Конгрессе США двухпалатную и двухпартийную 

поддержку Украины и поблагодарил за недавний 

пакет оборонной помощи в размере 375 млн долл. Общий 

объем предоставленной помощи с февраля прошлого го-

да составил 38 млрд долл. Владимир Зеленский подробно 

проинформировал американского сенатора о ситуации на 

передовой и дал оценку ее развитию в ближайшей перспек-

тиве. Президент назвал историческим решение США под-

держать международную авиационную коалицию:

— Пришло время для партнеров, в частности Соеди-

ненных Штатов, предоставить Украине дальнобойное 

оружие и другие виды вооружения, которые помогут 

украинским силам обороны достигнуть стратегических 

целей на поле боя, деоккупировать украинские терри-

тории и уменьшить потери среди защитников.

На фоне усиления российского ракетного 

террора и массированных атак иранскими 

«Шахедами» на украинские города Влади-

мир Зеленский подчеркнул необходимость 

укрепления воздушного щита над Украиной 

путем предоставления партнерами современ-

ных систем ПВО, которые уже доказали свою 

высокую эффективность в противодействии 

многим угрозам и спасают жизни украинцев.

 БЕСПРЕЦЕДЕНТНАЯ ПОДДЕРЖКА
Во время саммита «Большой семерки» в Японии на-

ше государство получило беспрецедентную поддержку от 

стран-участниц, что позволяет иметь уверенные позиции 

на пути к победе над российским агрессором и восстанов-

лению территориальной целостности, заявил Руководитель 

Офиса Президента Украины Андрей Ермак в интервью 

японской компании общественного телерадиовещания 

NHK, крупнейшей в Азиатско-Тихоокеанском регионе.

Андрей Ермак назвал важным тот факт, что эта под-

держка закреплена в документах, принятых по результа-

там саммита.

Есть еще вопросы, над которыми необходимо работать 

совместно с рядом стран, но все присутствующие озвучи-

ли абсолютно четкую позицию по поддержке территори-

альной целостности и суве-

ренитета Украины. Все были 

едины в том, что Украина 

ведет справедливую борьбу, 

Украина заслуживает мира, 

Украина абсолютно права 

в своем стремлении к восста-

новлению территориальной 

целостности в международ-

но признанных границах.

Глава ОП отметил, что по-

ка российские войска остаются на оккупированной ЗАЭС, 

существует риск катастрофы. В то же время благодаря 

консолидированной позиции стран G7, а также предста-

вителям Глобального Юга риск применения рф ядерного 

оружия сейчас меньше, чем раньше. В целом, по убежде-

нию Андрея Ермака, Украине на саммите удалось добить-

ся весомых результатов. Одно из чрезвычайно важных ре-

шений — предоставить Украине истребители F-16.

ÈÑÒÎÐÈ×ÅÑÊÎÅ ÐÅØÅÍÈÅ

ЯКИМ КОМАНДА ХАРКІВСЬКИХ АРХІТЕКТОРІВ БАЧИТЬ НОВИЙ ПІСЛЯВОЄННИЙ ХАРКІВ 
ТА ЯКІ ПІЛОТНІ ПРОЄКТИ БУДУТЬ ПЕРШОЧЕРГОВО РЕАЛІЗОВАНІ ВbМЕЖАХ ГЕНЕРАЛЬНОГО 
ПІСЛЯВОЄННОГО ПЛАНУ МІСТА, РОЗПОВІВ ГОЛОВА ХАРКІВСЬКИХ АРХІТЕКТОРІВ, 
ЩО СПІВПРАЦЮЮТЬ ІЗ ФОНДОМ НОРМАНА ФОСТЕРА, ДМИТРО ФОМЕНКО

П ане Дмитре, на якому етапі знаходиться 
співпраця з фондом Нормана Фостера?

— Протягом року наша робоча група, а це 

не тільки архітектори та історики, а й представники Хар-

ківської міської влади та команди мера Ігоря Терехова, 

які всіляко нас підтримують та надають необхідну допо-

могу, націлена була ознайомити Фонд Нормана Фостера 

і його особисто з Харковом. Не просто передати докумен-

ти, а розповісти про місто, його історію, проблеми, наше 

бачення його розвитку. Ми сформулювати 15 основних 

тезисів щодо цього, кожен з яких має свої підпункти. Ду-

же важливо, щоб з ними ознайомилися жителі Харкова, 

експерти, фахівці різних сфер діяльності та життєзабез-

печення міста, щоб вони доповнювали нашу програму 

і таким способом спільними зусиллями сформували за-

гальну картину бачення розвитку Харкова. Зважаючи на 

це, згодом буде переформатована і наша робоча група.

— Яким команда харківських архітекторів бачить 
новий післявоєнний Харків?

— Найважливіше те, що розвиток Харкова можливий 

у тих межах, в яких він є зараз. У місті дуже багато райо-

нів, ресурс яких не задіяний на повну. Є багато підпри-

ємств, що або зовсім не працюють, або працюють частко-

во. Тобто їхні території не приносять жодної користі. Тому 

потрібно провести моніторинг і з’ясувати, де, 

на яких площах ми можемо місто ущільнити. 

Основна думка — щоб Харків розвивався, йо-

му не треба «розповзатися» за його кордони, 

шукати ресурс треба всередині. Місця виста-

чає. Наступний крок — замкнути транспорт-

не кільце: щоб через центр транзитом не 

рухалися авто, у Харкові має з’явитися вну-

трішня кільцева дорога. Далі треба створити 

Каркас безпеки. Це своєрідна система захо-

дів, що дозволить Харкову безпечно існувати 

у разі стихійних лих, а також воєнної агресії.

— Розкажіть про нові мікрорайони. Де во-
ни будуть, якщо будуть, чи, можливо, пере-
будують ті, що є, наприклад Північну Сал-
тівку?

— Ось це якраз питання з переліку заходів 

Каркасу безпеки. Кожен район вимагає ін-

дивідуального підходу щодо безпеки. Я спіл-

кувався з військовими, тому що вони наразі 

головні безпекові експерти. Тож, проєктуючи 

нові райони, одразу треба закладати і безпе-

кову складову. Наприклад, там, де військовим 

потрібен рів, він може бути у вигляді водойми. 

Тобто побажання військових ми зробимо впи-

саними у цивільну інфраструктуру, у ланд-

шафт.

— Як відбувається спілкування з лордом 
Норманом Фостером та його командою?

— Я їздив до одного з його офісів, який 

розташовано у Мадриді. Спілкувався осо-

бисто. Хоч йому вже багато років, він сповнений енергії. 

З нами він провів цілий робочий день, задавав запитан-

ня, був уважний до деталей. Що ще вразило: при тому, 

що він світова велич, лорд Фостер жодного разу не про-

мовив: «Я знаю краще». Він тільки підказував та ділився 

прикладам з досвіду, але право вибору залишав за нами. 

Відчувалося, що людина щиро хоче допомогти. Нара-

зі Фонд Нормана Фостера розробляє 5 пілотних проєк-

тів, ураховуючи специфіки найбільш складних ділянок 

у Харкові.

— Які пілотні проєкти будуть першочергово реалізо-
вані у межах Генерального плану післявоєнного міста?

— Перший проєкт стосується реконструкції та побу-

дови житла. Другий — «Зелений каркас міста», у якому 

увагу акцентовано на наших річках, щоб вони були за-

діяні в інфраструктурі: на їхніх берегах мають з’явитися 

пішохідні стежки, велодоріжки, якими можна, гуляючи, 

дістатися будь-якого району міста, не перетинаючись 

з транспортним потоком. У третьому проєкті йдеться про 

концепцію Наукового парку: території ринка Барабашо-

во набудуть нового сенсу. Це так зване переформатування 

якості життя. У цьому місці можна буде і жити, і працю-

вати, і відпочивати. Четвертий проєкт — про транспорт, 

п’ятий — про збереження історичного спадку.

— Яким буде центральна частина Харкова та 
що буде з понівеченими адмінбудівлями міста?

— Ми хочемо, щоб усі рішення щодо цього у на-

шому місті вирішувалися, як у Європі. Тобто будь-

яка ідея перевіряється відкритими конкурсами. 

На одну й ту саму пропозицію є кілька варіантів 

втілення, а експертне журі може спільно з громад-

ськістю визначати, який матиме вигляд та чи інша 

територія або будівля. Особисто я бачу центр Хар-

кова таким, яким він був до війни, тільки краще. 

Це не значить, що потрібні нові будівлі, потрібно 

насамперед втілити в життя побажання харків’ян.

— Є якісь строки реалізації ідей післявоєнного 
відновлення Харкова?

— Основні рішення ми хочемо мати вже зараз 

і робимо для цього все необхідне. Нема сумніву, 

що ми переможемо, але дуже важливо, щоб ті, хто 

зараз боронить країну, знали, що вони повернуть-

ся у краще місто, ніж те, яке залишили.

Відбудовувати Харків після перемоги будуть з використанням 
найсучасніших технологій, які є у світі, заявив Харківський міський 
голова Ігор Терехов. Він наголосив, що використання передових 

технологій у поєднанні зі швидкими темпами відновлення сприятимуть 
зміцненню Харкова.

ÕÀÐÊIÂ ÑÒÀÍÅ IÙÅ ÊÐÀÙÈÌ

ПРЕЗИДЕНТ УКРАИНЫ ВЛАДИМИР ЗЕЛЕНСКИЙ ПРОВЕЛ ВСТРЕЧУ СbАМЕРИКАНСКИМ СЕНАТОРОМ 
ЛИНДСИ ГРЭМОМ, КОТОРЫЙ УЖЕ ВbТРЕТИЙ РАЗ СbНАЧАЛА ПОЛНОМАСШТАБНОЙ РОССИЙСКОЙ 
АГРЕССИИ ПОСЕЩАЕТ НАШУ СТРАНУ
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ДОПОМОГА 
НУЖДЕННИМ
УbХаркові продовжує свою роботу гаряча 

лінія «15-35» зbпитань гуманітарної 
допомоги.

Щотижня співробітники збирають та 

розвозять адресатам, а це люди з інвалід-

ністю першої та другої групи, 700 пакетів 

із такою необхідною гуманітаркою.

Петру — 75 років, у нього важка хворо-

ба, у доньки також. Тож допомога їм дуже 

потрібна:

— Гуманітарна допомога надходить 

стабільно: раз на місяць, а то й частіше. 

Там є і макарони, і консерви, і якісь сма-

колики. Складали її з розумом, а не про-

сто так, аби щось сунути. Для нас, пен-

сіонерів, інвалідів дуже важлива така тур-

бота. Та ще й з боку міської влади. Дякую 

нашому Харківському міському голові 

Ігорю Терехову, попри війну, важкі часи, 

ми залишалися і з водою, і з опаленням, 

світлом, харчами.

За весь час роботи міської лінії «15-35» 

було виконано понад 100 000 заявок, було 

видано тисячі тонн гуманітарної допомоги.

— Це і продукти харчування, і побу-

това хімія та гігієна. Наразі міжнарод-

на допомога спрямована на відновлення 

житла, але, попри це, ми продовжуємо 

підтримувати найуразливішу категорію 

людей — з інвалідністю першої та другої 

групи. Також у місті працює 36 муніци-

пальних їдалень, що базуються в 36 шко-

лах, у всіх районах міста: кожен охочий 

може прийти та отримати порцію гарячо-

го обіду. Кожного дня там готується по-

над 35 000 порцій для харків’ян, — повідо-

мив заступник директора КУ «Офіс ре-

форм Харкова» ХМР Анатолій Бессонов.

Щоб отримати допомогу, необхідно 
зателефонувати на номер гарячої лінії 

«15-35» та оформити заявку.

ЩОБ ХАРКІВ’ЯНИ ВbНОВОМУ ОПАЛЮВАЛЬНОМУ СЕЗОНІ БУЛИ ІbЗbТЕПЛОМ, 
ІbЗbГАРЯЧОЮ ВОДОЮ, ТЕПЛОВИКИ, ПОПРИ ВІЙНУ, МОДЕРНІЗУЮТЬ ТА ПРИВОДЯТЬ 
ДО ЛАДУ ОБЛАДНАННЯ

К
П «Харківські теплові 

мережі» Департаменту 

з питань забезпечення 

життєдіяльності міста ХМР вже 

розпочали ремонтну кампанію.

— Тиждень тому ми закінчи-

ли останнє гідравлічне випробу-

вання магістральних мереж ве-

ликих діаметрів. Тільки на них 

виявили близько 40 дефектів, 

не кажучи про внутрішньоквар-

тальні мережі. Тому зараз вже 

працюємо в повноцінному ремонтному режимі по всіх на-

прямам: перекладаємо ділянки від котельні на Павловому 

Полі, будемо виконувати роботи по магістралі від ТЕЦ, 

буде замінено близько 30 кілометрів внутрішньокварталь-

них мереж, — розповів 

директор технічний КП 

«ХТМ» Євген Кауркін.

Магістральні та вну-

трішньоквартальні ме-

режі витримали 8 пере-

запусків опалення, тому 

вони потребують особ-

ливої уваги фахівців. 

Також реконструюють 8 центральних теп-

лових пунктів. І це тільки у трьох районах 

— Холодногірському, Новобаварському та 

Шевченківському. На жаль, без відключення гарячої води 

виконати усі роботи неможливо.

— Через виконання великого обсягу робіт, і на магі-

стралях, і на наших котельнях, і ТЕЦ, ця зона залиша-

ється без теплоносія, тож і без гарячої води. Краще зараз 

підготуватися, залишаючися влітку без гарячої води, ніж 

взимку і без опалення, і без гарячої води, — вважає Євген 

Кауркін.

Через війну кількість відновлювальних робіт зросла. 

І наразі тепловики працюють на всю потужність, щоб 

взимку забезпечити теплом усі житлові будинки.

ÏÐÀÖÞÞÒÜ ÍÀ ÂÑÞ

ÏÎÒÓÆÍIÑÒÜ

Зіткнутися обличчям до обличчя зbворогом. Мабуть, 
це для військового найскладніша іbнайвідповідальніша 
мить. Саме таке загартування пройшов депутат Харківської 
міськради Ігор Пушкарьов. Уbперші дні війни він та його 
побратими уbХаркові відбивали атаку ворога уbсамому центрі 
міста. Іbзмогли це зробити. Наразі пан Ігор передає бойовий 
досвід молоді та певен, перемога обов'язково буде, адже 
українці були іbє сильними воїнами.

24 
лютого 2022 року Ігор Пушкарьов був у Харко-

ві, і, як тільки зрозумів, що «почалося», став на 

захист Батьківщини. Рідних в перший день посадив 

у автівку і силоміць відправив до західних регіонів України. До 

речі, як з'ясувалося, онук пана Ігоря теж воїн.

– Коли почалася війна, у нас з хлопцями вже була визначена 

точка збору. Готовність була повна. Особисто мені з побратима-

ми довелося брати участь у штурмі школи, що на вулиці Шев-

ченка, де були ворожі диверсанти. Потім виконував інші бойові 

завдання: був на позиціях в районі селища Кулиничі, брав участь 

у звільненні Малої Рогані. Здобув бойовий досвід ще у 2015 ро-

ці, тоді брав участь у бойових діях у Донецькій області,— розпо-

вів Ігор Пушкарьов. Пан Ігор пригадує, що у лютому 2022-го, 

коли місто було під загрозою оточення, військовим допомага-

ли і місцеві жителі, зокрема передавали 

інформацію про рух ворожої техніки:

– Кажуть, що у них там багато мо-

біків, всі такі собі слабенькі. Та мені 

з хлопцями на таких не везло, завжди 

траплялися «зубасті». У школі, що на 

вул. Шевченка, супротивник не був 

слабкий. Це дійсно була еліта, але во-

ни не були готові отримати від нас таку 

відсіч. Рівень озброєності та підготовки 

у них був достатньо високий. Коли ми 

уразили їх, школа горіла, а їхні бойові 

запаси вибухали ще близько години. Яку тільки зброю вони не 

привезли. Було десь до 30 військових. Вони досить грамотно чи-

нили нам опір. Тоді школа стала для них ключовою позицією, як-

що б вони там закріпилися, то могли б контролювати півміста, 

з огляду на розв'язки, мости тощо. З їх боку все було сильно спла-

новано, але ми ці плани зламали. Знищили ворога за один день.

З боку наших бійців до ворогів були звернення, щоб ті здалися 

в полон. Тоді наші хлопці гарантували б їм життя. Проте солда-

ти рф відкинули ці пропозиції, крім того, почали вести вогонь 

у відповідь. Проте декількох полонених наші захисники все ж 

захопили.

– Коли ми взяли зброю і пішли воювати, то ніби зачини-

ли двері в один кінець,— ділиться емоціями пан Ігор.— Чека-

ли, що воювати буде складно і, можливо, ми йдемо назавжди… 

Але практика показала, що наші бійці можуть давати відсіч. Ми 

змогли вигнати ворога з області завдяки нашому духу. Треба 

пам'ятати, що український народ — серйозні воїни. А ще важ-

лива мотивація та готовність йти до кінця. Вони, на противагу 

нам, не готові йти до кінця.

Після вирішальних подій у регіоні Ігор Пушкарьов вчив хлоп-

ців воювати, зараз переведений у інший підрозділ ЗСУ.

– У молоді потенціал величезний, особливо у тих, хто йде 

служити добровольцем. Проте проблеми є. По-перше, багато 

людей з гарним бойовим досвідом загинули, по-друге, є багато 

гарних військових, хоча педагоги з них не дуже. Хочу зазначити, 

що я багато спілкуюся з іноземними військовими інструктора-

ми, і вже навіть вони у нас навчають-

ся,— говорить пан Ігор.

А ще він проводить паралелі між по-

діями на сході України і повномасш-

табним вторгненням: «АТО не можна 

порівняти з тим, що відбувається нара-

зі, бо зараз — це страшна повномасш-

табна війна. Особисто я потрапляв під 

всілякі обстріли. Нас «поливали» чим 

тільки можна».

Військові справи пан Ігор поєднує 

з депутатством. Намагається не про-

пускати сесії міськради онлайн. Вирішення певних питань де-

легує своїм колегам або помічникам.

Наразі Ігор Пушкарьов радіє, що місто потроху оговтується. 

Його вже не порівняти з тим, яким воно було у березні 2022 ро-

ку: «Ми з побратимами патрулювали місто в перші дні і міся-

ці війни, це було гнітюче видовище. Справжня подія — це коли 

почали вмикати вуличне освітлення. Зараз у місті багато дітей, 

і це тішить. А загалом, моє гасло таке: «Роби що маєш і будь що 

буде!» Кожен чоловік має стати на захист Батьківщини, робити 

те, що він може. Вважаю, що не треба всіх у військові зарахову-

вати, кожному своє, є, наприклад, хлопці та дівчата — волонте-

ри, які творять дива».

Пан Ігор мріє, коли війна закінчиться, спочатку просто відпо-

чити, більше часу приділяти родині, з'їздити на море.

ÐÎÁÈ ÙÎ ÌÀЄØ I ÁÓÄÜ 
ÙÎ ÁÓÄÅ!

Під час штурму ворожого елітного підрозділу уbцентрі Харкова

Ігор Пушкарьов зbонуком
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ЖИТЛО
Роботи з відновлення житлового 

фонду, який зазнав пошкоджень вна-

слідок масованих обстрілів армією рф, 

знаходяться на стадії коригування про-

єктно-кошторисної документації. Про 

це 22 травня повідомив заступник ди-

ректора Департаменту житлово-кому-

нального господарства ХМР Євген Па-

сенов. Він наголосив, що відновлення 

об’єктів житлового фонду є першочер-

говим завданням:

— На цей час роботи з відновлен-

ня житлового фонду не призупинено, 

а, натомість, знаходяться на стадії коригування проєкт-

но-кошторисної документації. Вона має відповідати ви-

могам законодавства, яке формується та швидко зміню-

ється в умовах сьогодення. А поки що бригади комуналь-

них підприємств ремонтують вхідні групи, лагодять дахи, 

роблять ремонти у під’їздах тощо.

Наприклад, з початку року працівники КП «Харків-

жилбуд» закрили понад 460 вікон у квартирах, місцях за-

гального користування та на техповерхах, відремонтува-

ли 278 дверей і встановили 40 нових дверей.

Також вони відремонтували 37 покрівель, відновили 

стіни, перекриття і під'їзди у 18 будинках, пошкоджених 

після обстрілів. Крім того, комунальники облаштува-

ли п’ять пандусів та відремонтували шість вхідних груп. 

У межах міської акції «Зелена весна» робітники КП пола-

годили понад 940 елементів благоустрою та пофарбували 

дитячі майданчики на території 59 будинків.

За інформацією управління житлового господарства 

Департаменту ЖКГ ХМР, план бюджетних асигнувань на 

2023 рік на різні ремонти (покрівель, ліфтового господар-

ства, електромереж, вхідних груп, систем димовидалення, 

заміна вікон та дверей тощо) та загально будівельні роботи, 

зокрема улаштування пандусів, складає 229 800 000 грн.

Â Î×IÊÓÂÀÍÍI ÏÅÐÅÌÎÃÈ
ПОПРИ ВІЙНУ, ЩО ТРИВАЄ, ХАРКІВ ПОЧАВ ПРОЦЕС ВІДНОВЛЕННЯ ПОШКОДЖЕНОЇ ІНФРАСТРУКТУРИ УСІХ СФЕР 

ЖИТТЄДІЯЛЬНОСТІ МЕГАПОЛІСУ: ВІДБУДОВУЄТЬСЯ ЖИТЛО, РЕМОНТУЮТЬСЯ МЕРЕЖІ, МОДЕРНІЗУЄТЬСЯ УСТАТКУВАННЯ. 
ХАРКІВСЬКІ КОМУНАЛЬНИКИ НЕ СИДЯТЬ СКЛАВШИ РУКИ. УbНИХ ЧИМАЛО РОБОТИ, БО БАГАТО ЧОГО ПОТРЕБУЄ РЕМОНТУ, 

ЯК АВАРІЙНОГО, ТАК ІbПОТОЧНОГО. ОКРІМ ТОГО, ВЖЕ РОЗПОЧАЛАСЯ ПІДГОТОВКА ДО НОВОГО ОСІННЬОЗИМОВОГО СЕЗОНУ. 
СКІЛЬКИ ВЖЕ ЗРОБЛЕНО ТА ЩО УbПЛАНАХ, ПОДІЛИЛИСЯ ІНФОРМАЦІЄЮ КОМУНАЛЬНІ ПІДПРИЄМСТВА

 БЕЗ ВОДИ НІКУДИ
Працівники КП «Харківводока-

нал» Департаменту з питань забез-

печення життєдіяльності міста ХМР 

постійно у роботі. Через обстріли ба-

гато мереж пошкоджено, навіть як-

що зовні це і не видно. Тому водни-

ки весь час напоготові. Як тільки де 

аварія, миттєво виїжджають на місце 

і намагаються швидко її ліквідувати.

— Через російське вторгнення об-

сяги робіт значно зросли. Обстріли, 

які призвели до блекаутів, спричи-

нили багато проблем, серед яких 

і збої гідравлічних режимів роботи, наприклад, на колекторі в районі пр. Гагаріна. 

Скільки ще буде таких складних аварій, стане відомо тільки згодом, — каже заступник 

директора Комплексу «Харківводовідведення» КП «Харківводоканал» Ігор Воронен-

ко. — Зараз ми ремонтуємо люкове господарство, чистимо мережі, ведемо перекладки 

аварійних систем по всьому місту. На цей момент відремонтовано 196 колодязів, із за-

міною люків усередині, прочищено близько 90 кілометрів мереж, перекладено близь-

ко 600 метрів аварійних ділянок трубопроводів та ліквідовано понад 6 тисяч закупорок 

на мережах водовідведення.

ВbОСЕЛЯХ БУДЕ ТЕПЛО
Глобальне завдання комунального під-

приємства «Харківські теплові мережі» 

Департаменту з питань забезпечення 

життєдіяльності міста ХМР — підготува-

ти обладнання до нового опалювального 

сезону. Котельні, тепломагістралі, тру-

бопроводи, теплові пункти — все це по-

требує капітальних ремонтів і суттєвого 

фінансування. Що і чиїм коштом віднов-

люється? Нагадаємо, у Харкові внаслідок 

обстрілів було пошкоджено 100 об’єктів 

теплопостачання. Серед них:

 3 насосні станції;
 44 котельні;
 46 центральних теплових пунктів.
Понівечено було і більше 20 км трубопроводів — де посічено уламками снарядів, 

а де й повністю зруйновані ділянки. Харківські теплоенергетики 8 разів перезапуска-

ли опалення. Наразі головна задача — підготовка до зимового сезону. Вже полагодили 

тепломережі централізованого опалення у 872 житлових будинках; мережі гарячого 

водопостачання — у 461 житловому будинку. Крім того, поки що підготовлено:

 1 центральний тепловий пункт;
 26 індивідуальних теплових пунктів;
 24 квартальні котельні.
Масштабні ремонтні роботи тривають наразі на ТЕЦ-3. Цього року планують замі-

нити близько 220 км тепломереж; встановити 14 автономних блочно-модульних ко-

телень потужністю від трьох мегаватт до восьми, які будуть живитися від генераторів. 

Також у найближчих планах реконструкція 21 магістральної камери і 21 централь-
ного теплового пункту. Станом на сьогодні відновлюються сім великих теплових 

об’єктів, таких як котельні на Північній Салтівці та низка малих.

 ТРАНСПОРТ. РІК ПОТОМУ
За час повномасштабного вторг-

нення Харків втратив 12 автобусів, 

30 трамваїв та більше 20 тролейбусів. 

100 автобусів та трамваїв зазнали не-

великих пошкоджень. Комунальни-

кам вдалось їх відремонтувати і по-

вернути на вулиці для перевезення 

пасажирів. Хоча ремонтні роботи по-

нівеченого транспорту розпочались 

відразу, як тільки машини змогли 

евакуювати з практично вщент зруй-

нованого Салтівського депо. А воно 

розорено найбільше. Рашисти його 

фактично перетворили на руїни.

— Протягом року, що минув, тільки на ремонт і утримання рухомого складу та зарп-

латню персоналу було виділено близько 158 мільйонів гривень. Це не враховуючи 

зарплат водіїв. За ці кошти було відновлено ті рухомі одиниці, які пошкоджено внаслі-

док обстрілів, і ті, що внаслідок тривалого простою потребували більш серйозної уваги 

з боку технічного персоналу. Завдяки цьому ми відремонтували і сьогодні на вулицях 

міста працює 93 автобуси, близько 60 трамваїв, близько 100 тролейбусів, — повідомив 

директор КП «Салтівське трамвайне депо» Департаменту інфраструктури ХМР Вла-

дислав Приймак. Тому, починаючи з травня минулого року, у Харкові змогли наново 

запустити громадський транспорт. Маршрути додавали поступово, так, щоб охопити 

всі райони міста і той пасажиропотік, що мав і має місце у прифронтовому Харкові. 

Наразі у місті працює 45 автобусних, 29 тролейбусних та 10 трамвайних маршрутів.

Є СВІТЛО  Є НАДІЯ
З початку війни фахівці КП «Міськ-

світло» ХМР працювали майже цілодо-

бово і продовжують усувати пошкоджен-

ня, аварійні ситуації та відновлювати зо-

внішнє освітлення. 

Найбільше постраждали електричні 

мережі у всіх 5 мікрорайонах Північної 

Салтівки та мікрорайону «Горизонт». 

За цей час колективом КП «Міськ-

світло» усунено 5 000 аварій на мере-

жах зовнiшнього освiтлення, вiдновлено 
1 384 км мереж, відремонтовано 830 
шаф управління зовнішнім освітленням. 

Замінено:

 130 пошкоджених опор;
 598 світильників;
 450 кронштейнів.
Відремонтовано 3 тис. світильників, пофарбовано 1530 елементів.

Поновлено освітлення на 746 об’єктах вулично-дорожньої мережі.

Наразі «Міськсвітло» відновлює зовнішнє освітлення у 522-му мікрорайоні, у сели-

щах Лідне та Залютино, Кітлярчиному яру.

Ремонті роботи також тривають на Данилівці, у селищах Жуковського та Затишшя, 

де зруйновано 80% мереж. Працівники КП роблять усе можливе, щоб життя містян 

було комфортним та безпечним.
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ХАРКІВ ВСЕ ЩЕ ПІД ОБСТРІЛАМИ. ТОЖ 
ДІТИ ІbЦЕЙ РІК НАВЧАЛИСЯ ДИСТАНЦІЙНО. 
ЯК МИНУВ НАВЧАЛЬНИЙ РІК? ЧИ БУДУТЬ 
СВЯТКУВАТИ «ОСТАННІ ДЗВОНИКИ» ТА 
ВИПУСКНІ? ПРО ВСЕ, ЩО СТОСУЄТЬСЯ 
ОСВІТИ ХАРКІВСЬКИХ УЧНІВ, РОЗПОВІДАЄ 
ДИРЕКТОР ДЕПАРТАМЕНТУ ОСВІТИ 
ХАРКІВСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ ОЛЬГА ДЕМЕНКО

Ольго Іванівно, чи плануються цього року Харкові 
«Останні дзвоники»?

— Ми не можемо ризикувати життям та здоров’ям 

наших дітей, тому «Останні дзвоники» будуть проходити 

виключно в онлайн-форматі.

— А що зbвипускними вечорами? Чи будуть якісь 
заходи?

— Сам сенс випускного вечора — вручення докумен-

ту про освіти. Тобто ми повинні дітям або їхнім батькам 

вручити атестат. Враховуючи безпекову ситуацію, район 

та школа планують роботу так, щоб і привітати, і вручи-

ти документ, і не наразити на небезпеку. Всі заходи зараз 

планують проводити виключ-

но в укриттях.

— Як триває підготовка до 
мультипредметного тесту?

— Цього року до переліку 

обов’язкових увійшли укра-

їнська мова та математика. 

А за власним вибором — чи 

історія, чи іноземна мова, чи 

інший предмет, який потріб-

ний дитині для вступу до внз. 

У місті кількість зареєстрованих на тестування складає 

із загальної кількості у 7,5 тис. випускників — 85%. Тес-

тування відбудеться не тільки у приміщеннях вищих на-

вчальних закладів, а й у школах, бо дітей побільшало. Все 

буде виключно в укриттях. Ми запропонували 7 шкіл, де 

є дуже міцні сховки.

— Скільки цьогоріч було учнів уbХаркові, скільки — за 
межами?

— Кількість дітей у місті збільшується. Наразі вже 

40% школярів повернулися у Харків. Ще 9% знаходяться 

у Харківській області. Трохи більше 35% — за кордоном, 

решта мешкають у різних областях України.

— Дистанційний формат навчання, впроваджений ще 
вbчаси пандемії ковіду іbчинний зараз, вbумовах війни, — 
це виклик для усіх. Як вдається забезпечити освітній 
процес?

— Рік, дійсно, надскладний. Наш міський голова 

Ігор Терехов неодноразово висловлювався щодо сво-

го ставлення до онлайн-навчання, що це дуже важко. 

Я згодна з цим. Тим більше, що Харків постійно на-

дає високий рівень освіти. І нам важко ще й тому, що 

зобов’язані тримати планку, бути першими, мусимо да-

ти дитині максимум знань. А дітям важко не тільки фі-

зично, але й психологічно. У класі дитина відчуває ко-

лектив, підтримку вчителя, соціалізується, виховується. 

Цього всього дуже не вистачає. Але наші вчителі, як би 

тяжко не було працювати у такому форматі, справжні 

герої.

— Як вирішується питання зbтехнічним оснащенням, 
адже будинки зруйновано, багато хто евакуювався. 
Люди залишилися без комп’ютерів, інтернету?

— Усі навчальні заклади Харкова вже давно були 

під’єднані до безкоштовного інтернету. Як тільки прой-

шов найгостріший час з початку повномасштабного втор-

гнення, і ми почали оговтуватися від шоку та потроху по-

вертатися до навчального процесу, міський голова одразу 

доручив перевірити наявність інтернету у вцілілих шко-

лах. Щодо технічних можливостей, то проблеми деякі бу-

ли. Допомогла держава. Міністерство освіти і науки пе-

редало нам понад тисячу ноутбуків. Ми визначили, кому 

з вчителів вони необхідні. Таким чином тисячу вчителів 

ми забезпечили персональними ноутбуками. Станом на 

перше вересня у нас не було проблем із забезпеченням ви-

кладачів технікою.

— Цього року сталося декілька блекаутів, коли ми по 
кілька днів залишалися без світла. Чи вплинуло це на 
освітній процес?

— Прихистками під час блекаутів, як і у перші дні ве-

ликої війни, були підвали та укриття наших шкіл. Також 

можна було використовувати 64 пункти незламності, які 

розташовані теж у школах. Щодо освітнього процесу, то, 

звичайно, він порушувався. Але я невимовно пишаюся 

нашими вчителями, які по змозі підтримували процес на-

вчання.

— Чи не станеться таке, що, коли діти повернуться 
після перемоги до класів, виявиться, що вони геть 
нічого не знають?

— Головне на сьогодні — Перемога! Як тільки, то ми бу-

демо трудитися не покладаючи рук, все надолужимо, все 

буде добре. Аби — перемога!

— Все ж, чи знизився рівень знань за час війни?
— Треба дивитися правді в очі. Дійсно, психологічна 

напруга, постійна тривога, страх не можуть не відбивати-

ся на стані дитини. Освітні втрати є. Але загальний рівень 

якості знань не набагато знизився, тому що найскладні-

ший період тривав менше навчального року. Тому все ще 

можна надолужити.

— Ольго Іванівно, розкажіть про здобутки. Адже, 
попри такий складний час, проводилися іbолімпіади, 
іbрізноманітні конкурси…

— Ми створили телеграм-канал «Харківські герої освіт-

нього фронту». Він висвітлює досягнення наших юних 

спортсменів, музикантів, співаків, танцюристів та інте-

лектуалів. До відома, цього року харківські учні стали 

найкращими в Україні з математики, 23 перемоги на все-

українській олімпіаді лише з цієї дисципліни. 12 перемог 

на всеукраїнській олімпіаді з інформатики, 8 — з фізики. 

Тобто наші діти довели, що, попри все, освіта у Харкові 

залишається на високому рівні.

ÒÐÈÌÀЄÌÎ
ÂÈÑÎÊÓ ÏËÀÍÊÓ
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ВbІндустріальному районі, на вулиці Михайла 
Водяного, вкотре утворилося сміттєзвалище. 
Місцеві жителі поскаржилися комунальникам 
на те, що невідомі періодично викидають сюди 
сміття, аbна зауваження ніяк не реагують.

К
омунальні підприємства спільно з адмі-

ністрацією району вирішили проводи-

ти рейди, щоб спіймати порушників та 

притягнути до адміністративної відповідальності.

— Прибирали тут в останнє 15 травня. Вже че-

рез 5 днів знов утворилося величезне звалище. 

Можна бачити й шини, мабуть, якесь СТО вики-

нуло, є скошена трава та інший непотріб, — розповів ди-

ректор КП «Комплекс з вивозу побутових відходів» ХМР 

Олексій Артикуленко. З початку року комунальники про-

водять такі рейди у всіх районах. І вже склали більше 20 ад-

міністративних протоколів. Правопорушники мають спла-

тити штраф від 340 до 1700 гривень.

— Ми хочемо відкрити так зване полювання на таких 

сміттярів. Просимо усіх харків’ян, які бачать факт забруд-

нення території, наприклад, якщо хтось викидає сміття 

з авто, зробити фото автомобіля, номер, щоб його було 

видно, бажано, щоб було видно водія, і надати нам інфор-

мацію на наш сайт. А ми зможемо вжити відповідні заходи. 

Якщо ми не можемо встановити правопорушника, то за-

ймаємося лише тільки тим, що вивозимо такі відходи і все, 

але порушники не несуть відповідальності за те, що вони 

утворили, — зауважив директор КП «Муніципальна компа-

нія поводження з відходами» ХМР Юрій Суярко.

Після того, як підприємство отримує інформацію про 

правопорушника та адресу звалища, інспекція приїздить 

на місце та складає відповідний акт. Далі ці дані передає до 

поліції. І правоохоронні органи вже розшукують людину.

— У нашому районі ми проводимо регулярні рейди, під-

ключаємо керівників вуличних комітетів, дільничних по-

ліцейських. На початок цього року, протягом зими ми ви-

явили у нашому районі 6 таких звалищ, вони всі ліквідо-

вані, вивезені. Факт наявності цього звалища знаходиться 

в площині свідомості людей, які не можуть почекати якусь 

хвилинку, коли прийде час забору сміття на їхній вулиці, 

а виносять його і складають на це місце, — повідомив за-

ступник голови Адміністрації Індустріального району з пи-

тань житлово-комунального господарства Дмитро Жуков.

— Будь ласка, поважайте наше місто, намагайтеся три-

мати його у чистоті. Чисто не там, де прибирають, а там, де 

не смітять. Наші два КП з початку великої війни постійно 

прибирають місто, незважаючи на небезпеку і обстріли. Це 

дуже образливо, що є люди, які нехтують нашими зусилля-

ми, творять таке неподобство, не люблять рідний Харків, — 

наголосив Олексій Артикуленко

ÄIЄ ÀÐÌIß 
ÂIÄÍÎÂËÅÍÍß

Через війну КП «Тролейбусне депо № 3» 
Департаменту інфраструктури ХМР працює лише 
на третину потужності. Хоча машини справні іbготові 

виходити вbрейс.

Д
иректор КП Олег Болдарєв розповів, що 

на цей час на лінії щоденно працює 28 тро-

лейбусів:

— До початку повномасш-

табного вторгнення у нас пра-

цювало в три рази більше тро-

лейбусів. Зараз залишилось 

лишень 28. Територія підпри-

ємства зазнала руйнувань від 

прильотів, які були минулого 

року. Від вибухових хвиль у бу-

дівлях не залишилося скла. Довелося дуже довго 

прибирати наслідки розорень.

Зараз депо з Харківським обласним центром зай-

нятості уклали своєрідну угоду, щоб ті, хто стоять на 

обліку в пошуках роботи могли долучитись до Армії 

відновлення. Це коли безробітні можуть пристати 

до суспільно корисних робіт.

Олександр Пластун тут працює вже 3-й місяць. 

Розповідає, це краще, ніж вдома сидіти без роботи:

— Раніше в цьому депо я працював контролером. 

Оскільки зараз безплатний проїзд, роботи, як такої, 

для мене не знайшлося, потрапив до центру зайня-

тості, там запропонували це місце.

— За цією програмою у нас працює зараз 6 пра-

цівників. До речі, це наші колишні працівники, які 

працювали кондукторами. Вони стали на облік до 

центру зайнятості і через цю програму отримали 

роботу в нашому депо. Вони задіяні у прибиранні, 

підготовці приміщень до ремонтних робіт, підготов-

ці рухомого складу до ремонту. Люди працюють вже 

3-й місяць. Договір подовжений до 14 липня. Спо-

діваюсь, що ця програма буде тривати й надалі, бо 

роботи достатньо, — наголосив Олег Болдарєв.

Кожна людина, 

яка залучається до 

суспільно корисних 

робіт, а це не лише 

комунальні підпри-

ємства, отримує мі-

німальну заробітну 

плату — 6700 гри-

вень.

— На сьогодні 

день до суспільно корисних робіт по Харківській 

області залучено вже майже 4300 осіб. На заробітну 

плату цим людям витрачено 24 мільйони гривень. 

По Харкову майже 600 осіб працює і на держав-

них підприємствах, і у комунальних підприємствах, 

і у громадських організаціях. Їхня робота полягає 

у ліквідації наслідків руйнування, які вчинені через 

агресію рф: розібрати завали, розчистити, прибра-

ти територію. Ось такі різні види діяльності. Ко-

шторисом на організацію таких робіт передбачено 

по Харківській області ще майже 20 млн грн. Якщо 

буде ще потреба, то будемо просити грошей в дер-

жавному центрі зайнятості, — повідомив директор 

Харківського обласного центру зайнятості Володи-

мир Міненко.

ÏÎÂÀÆÀÉÒÅ ÏÐÀÖÞ 
ÊÎÌÓÍÀËÜÍÈÊIÂ!

Підсумок щодо роботи пунктів прокату.

П
ри територіальних центрах 

надання соціальних послуг 

району міста Харкова про-

довжують працювати пункти прокату 

технічних засобів реабілітації, надаю-

чи послуги тимчасового забезпечення 

окремих категорій громадян техніч-

ними засобами реабілітації та адапта-

ції. Послуга надається громадянам, які 

мешкають на території району і перебу-

вають в складних життєвих обставинах, 

які об’єктивно погіршують життєдіяль-

ність, а саме: людям з інвалідністю, осо-

бам, які страждають від захворювань 

опорно-рухового апарату та інших за-

хворювань, які обмежують рухову ак-

тивність і потребують технічних засобів реабілітації на пе-

ріод адаптації після лікування за рекомендацією лікаря або 

до отримання засобів реабілітації згідно з індивідуальною 

програмою реабілітації. Серед мешканців міста Харкова 

найбільш має попит прокат крісел колісних, ходунків та 

палиць. Люди, які внаслідок захворювання втратили мож-

ливість вільно пересуватися в межах свого помешкання, 

отримують змогу стати більш мобільними та самостійно ви-

рішувати нескладні питання свого побуту, наприклад, діс-

татися до кухні чи вітальні, вийти на прогулянку у двір, щоб 

подихати свіжим повітрям та поспілкуватися із сусідами. 

Керівництво терцентру Основ’янського району повідо-

мило, що завдяки роботі пункту прокату надано допомогу 

багатьом мешканцям району, зокрема і своїм підопічним. 

Одним з них Канцедал Володимир Петрович отримав у про-

кат крісло колісне для пересування помешканням. Володи-

мир Петрович вже понад 10 років отримує соціальні послуги 

від відділення соціальної допомоги вдома, давно страждає 

на хронічні порушення опорно-рухового апарату, а після 

смерті сина чоловік зовсім втратив можливість самостійно 

пересуватися. Саме тоді соціальний робітник запропонува-

ла звернутися до пункту прокату, щоб отримати крісло ко-

лісне. «Допомога працівників терцентру в отриманні крісла 

надала мені змогу відчувати себе більш впевненим у побуті 

та менш бути залежним від сторонньої 

допомоги, — каже Володимир Петро-

вич та жартує — ще трішки потренуюсь 

і можна на змагання!» Чоловік вдячний 

працівникам терцентру за їхню злаго-

джену й професійну роботу та підтримку 

у складних життєвих обставинах.

Послугами пункту прокату у свій час 

скористалася і підопічна терцентру Хо-

лодногірського району Долгачова Кате-

рина Євтухівна. «Я ж не молодію з ро-

ками, вік взяв своє та і здоров’я вже не 

те. Стало важко пересуватися по квар-

тирі. Лікар порадила спробувати ходун-

ки. А де мені їх взяти?! З цим питанням 

і звернулася до соцробітника, 

яка сказала, що спитає, чи є вони 

в терцентрі, так я стала користу-

ватися послугами пункту прокату. 

Пересуваюся по квартирі, навіть 

маю змогу займатися домашніми 

справами, — каже Катерина Єв-

тухівна, — я вдячна за допомогу 

та підтримку, які отримую від тер-

центру». Керівництво терцентру 

зазначає, що у випадку Катерини 

Євтухівни найшвидшим засобом 

отримання ходунків було її звер-

нення до пункту прокату через соціального робітника, який 

надає їй соціальну послугу догляду вдома. При наявності за-

собів реабілітації весь процес один-два дні.

В Управлінні з соціальних питань Департаменту соціаль-

ної політики Харківської міської ради повідомили, що на 

жаль, всіх громадян, які звертаються до пунктів прокату тер-

центрів, забезпечити засобами реабілітації не мають змоги, 

але робиться все можливе, щоб наповнити фонди пунктів 

прокату шляхом співпраці з районними управліннями соц-

захисту населення, благодійними та громадськими органі-

заціями, як місцевими, так і закордонними, і звісно завдяки 

небайдужим мешканцям нашого міста, які після одужання 

або смерті своїх родичів передають до терцентрів крісла ко-

лісні, ходунки, милиці, палиці та інші засоби реабілітації.

ËÞÄÈÍÀ ÌÀЄ ÏÅÐÅÑÓÂÀÒÈÑß
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ЗВІТ
ПРО ПЕРІОДИЧНЕ ВІДСТЕЖЕННЯ РЕЗУЛЬТАТИВНОСТІ РЕГУЛЯТОРНОГО АКТА  РІШЕННЯ ВИКОНАВЧОГО КОМІТЕТУ ХАРКІВСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ ВІД 18.01.2012 

№ 26 «ПРО ВСТАНОВЛЕННЯ ГРАНИЧНИХ ТАРИФІВ НА ПОСЛУГИ ЗbУТРИМАННЯ МАЙДАНЧИКІВ ДЛЯ ПЛАТНОГО ПАРКУВАННЯ ТРАНСПОРТНИХ ЗАСОБІВ»
1. Вид та назва регуляторного акта — рішення виконавчо-

го комітету Харківської міської ради від 18.01.2012 № 26 «Про 

встановлення граничних тарифів на послуги з утримання май-

данчиків для платного паркування транспортних засобів».

2. Виконавець заходів з відстеження — Департамент еконо-

міки та комунального майна.

3. Прийняттям даного регуляторного акта ставилось за ме-

ту встановлення тарифів на послуги з утримання майданчиків 

для платного паркування транспортних засобів на рівні еко-

номічно обґрунтованих витрат, забезпечення надання послуг з 

паркування транспортних засобів у відповідності з Правилами 

паркування транспортних засобів, затверджених постановою 

Кабінету Міністрів України від 03.12. 2009 № 1342.

4. Заходи з відстеження проводились у термін з 01.04.2023 по 

21.04.2023.

5. Тип відстеження — періодичне.

6. Метод одержання результатів відстеження — статистичний.

7. Заходи з відстеження результативності виконані шляхом 

проведення аналізу фінансово-економічного стану суб’єктів 

господарювання за допомогою офіційної статистичної інфор-

мації та оцінки показників фінансово-господарської діяльності 

суб’єктів господарювання, визначених при проведенні аналізу 

регуляторного впливу.

8. Аналіз фінансово-господарської діяльності суб’єктів гос-

подарювання показав, що за 2021 рік в порівнянні з 2019 роком:

обсяг надання послуг з утримання майданчиків для плат-

ного паркування транспортних засобів збільшився з 5981,0 до 

11693,1 тис.місце/годин, або на 95,5%;

дохід збільшився з 12485,6 до 23156,7 тис. грн без ПДВ, або 

на 85,5%;

збір за місця для платного паркування транспортних засо-

бів перераховано до бюджету у сумі 15849,2 тис. грн, що на 49% 

більше в порівнянні з 2019 роком (10637,4 тис. грн.);

податок на додану вартість перераховано у сумі — 4631,3 тис. 

грн, що на 85,5% більше в порівнянні з 2019 роком (2497,1 тис. 

грн.).

В 2021 рік діяльність підприємства з надання послуг з утри-

мання майданчиків для платного паркування транспортних за-

собів була прибутковою (прибуток склав 1813,6 тис. грн). В 2019 

році підприємством було отримано збиток у сумі 136,4 тис грн.

9. Відстеження результативності рішення виконавчого комі-

тету Харківської міської ради від 18.01.2012 № 26 «Про встанов-

лення граничних тарифів на послуги з утримання майданчиків 

для платного паркування транспортних засобів» дозволяє зро-

бити висновок, що цілі, встановлені при прийнятті даного ре-

гуляторного акта, досягнуті:

забезпечена організація паркування транспортних засобів 

у відповідності з Правилами паркування транспортних засо-

бів, затверджених постановою Кабінету Міністрів України від 

03.12. 2009 № 1342;

споживачі отримали послуги з паркування транспортних за-

собів;

забезпечена беззбиткова діяльність підприємства;

задоволені інтереси держави — забезпечені надходження до 

бюджету.

Заступник міського голови — директор Департаменту економіки 
та комунального майна  М.І. ФАТЄЄВ

2023 РОКУ СПЛАЧУВАТИ ПОДАТОК НА НЕРУХОМІСТЬ НЕОБХІДНО ЗА МИНУЛИЙ, 2022 РІК. ДО 1bЛИПНЯ ВЛАСНИКИ ЖИТЛА 
МАЮТЬ ОТРИМАТИ ВІДПОВІДНЕ ПОВІДОМЛЕННЯ ВІД ПОДАТКОВОЇ

К
ому і скільки доведеться заплатити, хто цього 

року звільнений від сплати податку і що робити, 

якщо повідомлення з податкової не надійшло?

 Хто має сплачувати податок?
Податок на нерухомість мають сплачувати всі, хто є 

власником в Україні «зайвих метрів». Мова йде про:

— квартири загальною площею понад 60 кв. м;

— житлові будинки площею понад 120 кв. м;

— різні типи об'єктів житлової нерухомості (тобто 

і квартири, і будинки), сумарна площа яких становить по-

над 180 квадратів.

Зверніть увагу, йдеться лише про власників квартир. 

Просто прописану особу, без права власності, питання по-

датку не стосується.

 Скільки доведеться заплатити?
Податок нараховується за кожен «зайвий» квадратний 

метр. Ставка оподаткування встановлюється місцевою 

владою, але при цьому вона не може перевищувати 1,5% 

від мінімальної зарплати на початок року попереднього 

року, в якому отримано податкове повідомлення.

Оскільки в нашому випадку йдеться про мінімалку на 

1 січня 2022 року (6500 грн), виходить, що орієнтовна мак-

симальна вартість кожного квадратного метра понад піль-

гову площу становитиме 97,5 грн.

Наведемо середньостатистичний приклад. Припус-

тимо, загальна площа квартири становить 70 квадратів, 

встановлено максимальну ставку оподаткування 1,5%.

Як говорилося вище, площа, на яку не нараховується 

податок, для квартири становить 60 кв. м. Отже, за «зайві» 

10 метрів доведеться сплатити податок:

 10 х 97,5 = 975 грн.
І ще один аспект: якщо площа квартири перевищує 300 

кв. м чи площа будинку перевищує 600 кв. м, додатково 

доведеться сплатити 25 тис. грн. на рік за кожен такий 

об'єкт.

 А що у Харкові?
У 2017 році Харківська міська рада ухвалила рішення, 

що ставка податку для об'єктів житлової нерухомості, зо-

крема квартир, загальною площею до 85 кв. м, які пере-

бувають у власності фізичних осіб, встановлена у розмірі 

0%.

Але ще до повномасштабного вторгнення харків'яни 

отримувати документи від ДПС України з вимогою спла-

тити податок на квартири, площа яких становить до 

85 квадратних метрів. У Харківській міськраді стояли на 

своєму, що нічого не змінилося: харків'яни не повинні ні-

чого платити за квартири площею до 85 квадратних метрів.

Міський голова Ігор Терехов щодо цих випадків не-

одноразово наголошував — те, що з власників таких квар-

тир податкова хоче брати податок, суперечить прийнято-

му рішенню. І вже є прецеденти в судах, коли ці справи 

були виграні у податкової. «Люди з такою площею неру-

хомості не повинні нічого платити», — неодноразово на-

голошував мер. Щодо цього навіть було надіслане звер-

нення до президента України Володимира Зеленського 

та інших високопосадовців. У ньому депутати міськради 

просили сприяння у вирішенні питання щодо внесення 

відповідних змін до Податкового кодексу України.

Директор Юридичного департаменту ХМР Юлія Ля-

бах зазначає, що таке рішення дійсно є, і воно наразі 

чинне, проте податкова з цим не погоджується. Це, ка-

же пані Юлія, колізія норм: між Податковим кодексом та 

обов'язком органів місцевого самоврядування встановити 

розмір податку. Тому як вихід із ситуації дійсно пропонує 

городянам оскаржувати у суді податкове повідомлення-

рішення.

 Коли платити?
Фізособам — власникам нерухомості податок потрібно 

сплатити протягом 60 днів з дня вручення податкового по-

відомлення.

Якщо платник податків не згоден з нарахованою сумою 

(у повідомленні цілком може бути допущена помилка), 

потрібно звернутися з письмовою заявою до податкової, 

маючи при собі всі необхідні документи. Якщо податківці 

погодяться із доводами платника податків, то йому випи-

шуть нове повідомлення, а колишнє анулюють.

За невчасну сплату податку на нерухомість передбачено 

штраф. Він становитиме 5% від суми боргу при затрим-

ці сплати податку до 30 календарних днів та 10% від суми 

боргу при затримці понад 30 календарних днів.

У податковому повідомленні вказано граничний термін 

сплати податку. У разі несплати податку після закінчення 

цього терміну законодавство передбачає нарахування пе-

ні. Щоправда, якщо податок не сплачено через військове 

чи надзвичайне становище, пеня не нараховується, а на-

рахована сума анулюється.

 Що робити, якщо податкове повідомлення не на-
дійшло?

За законом людина не повинна сама йти і платити по-

даток на нерухомість, коли їй заманеться. Податківці ма-

ють надіслати спеціальний лист-повідомлення, за який 

при врученні потрібно розписатися. Якщо такого розпису 

немає, штрафні санкції до власника нерухомості не засто-

совуються.

Зрозуміло, що податківці кажуть, якщо квитанція з яки-

хось причин не прийшла, власнику потрібно звернутися 

до податкової служби для вирішення цієї ситуації.

Водночас чимало юристів не перший рік зазначають, 

що зайвих рухів можна і не робити. Якщо податкове по-

відомлення не надійшло у встановлені терміни, платник 

податків звільняється від відповідальності, передбаченої 

за несвоєчасну сплату податку. Це не означає, що пода-

ток можна не сплачувати. Просто наступного року людині 

може прийти сума за два роки.

Але задля справедливості зазначимо, що може і не при-

йти. Річ в тому, що податкова «не бачить» квартири у ста-

рих будинках, які не потрапили до Реєстру нерухомого 

майна. А він запрацював лише 2011 року. Якщо з вашою 

квартирою після 2011 року не відбувалося жодних угод, її, 

найімовірніше, в реєстрі немає. І з'явиться вона там, якщо 

ви самі звернетеся до податкової або під час продажу жит-

ла. У цьому разі власникові доведеться сплатити податок 

на нерухомість за останні три роки.

Директор Юридичного департаменту ХМР Юлія Лябах 

зазначає, що у громадян є така можливість, як доступ до 

електронного кабінету у податковій, до прикладу, на то-

му ж сайті ПФУ. Людина, маючи електронний цифровий 

підпис, може зареєструватися і увійти до цього кабинету 

та дізнатися напевне, чи є в неї заборгованість і яка саме.

 Які зміни передбачені новими правилами?
Цього року податок на нерухомість має стягуватися за 

новими правилами. Зокрема, від нього звільнено влас-

ників будинків та квартир, які знаходяться на тимчасово 

окупованих територіях або в зоні бойових дій.

Як стало відомо 3 травня, президент України Володи-

мир Зеленський підписав закон про звільнення від подат-

ків на землю та нерухомість на територіях, де відбувалися 

бойові дії. Документом внесено низку змін до Податково-

го кодексу, встановлено податкові пільги для фізичних та 

юридичних осіб та визначено сфери їхнього застосування.

Як повідомляє видання Судово-юридична газета, фі-

зичних осіб звільнено від оподаткування за 2021 та 2022 

роки на житлову нерухомість у разі розташування її на 

територіях активних бойових дій або окупованих тери-

торіях, незалежно від тривалості таких подій у 2022 році. 

З 2023 року пільга діятиме до останнього числа місяця, 

в якому було завершено активні бойові дії чи окупація.

Втім, не все так просто. Справа в тому, що для звільнен-

ня від оподаткування знати про бойові дії у своєму насе-

леному пункті недостатньо, і свідки також не допоможуть. 

За законом перелік зон активних бойових дій та тимчасо-

во непідконтрольних Україні територій має визначити 

Кабмін. Уряд делегував ці обов'язки Міністерству з пи-

тань реінтеграції тимчасово окупованих територій, і воно 

такий перелік встановило.

Але юристи вважають, оскільки у законі чітко зазна-

чено, що перелік мав скласти Кабмін, податкова цілком 

може відмовитися брати до уваги при оподаткуванні спи-

сок від Міністерства реінтеграції. Тож поки не буде що-

до цього додаткових роз'яснень, питання звільнення від 

оподаткування можна вважати неврегульованим. Також 

у 2023 році запроваджено нову форму податкової деклара-

ції з податку на нерухоме майно.

ÏÎÄÀÒÎÊ ÍÀ ÍÅÐÓÕÎÌIÑÒÜ. 
ÊÎÌÓ, ÊÎËÈ I ÑÊIËÜÊÈ ÏËÀÒÈÒÈ
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Ãîðîñêîï íà 30 òðàâíÿ
Îâåí (21 ìàðòà — 20 àïðåëÿ)

Ожидается период эмоционального спада. Вы будете 

склонны винить других в своих неприятностях, начне-

те отстраняться и переживать из-за отсутствия близо-

сти с кем-то. В профессиональной сфере потребуются 

жесткие действия и решения.

Òåëåö (21 àïðåëÿ — 20 ìàÿ)
Отличное настроение снизит ваше критическое мыш-

лении и появится склонность к чрезмерной доверчи-

вости. Есть риск стать жертвой сомнительного совета. 

В делах сердечных стоит опираться только на свое мне-

ние и принимать решение без спешки.

Áëèçíåöû (21 ìàÿ — 21 èþíÿ)
Период относительного затишья сменится откровен-

ной скукой. Чтобы этого избежать, разбудите в себе ак-

тивность. Не исключено обострение в стабильных отно-

шениях. Постарайтесь найти точку опоры.

Ðàê (22 èþíÿ — 22 èþëÿ)
Неделя станет сложной психологически, но при этом 

успехи в финансовой сфере будут радовать. Раки начнут 

больше обычного думать о своих неудачах и меньше — 

о своих достижениях. Это приведет к желанию сменить 

обстановку или найти утешение в чем-то еще.

Ëåâ (23 èþëÿ — 23 àâãóñòà)
Вы начнете во всем искать романтику и вдохновение. 

Постарайтесь больше общаться, навестите старых дру-

зей — это поможет восстановить душевное равновесие. 

Творческих Львов могут посетить очень интересные 

и перспективные идеи.

Äåâà (24 àâãóñòà — 23 ñåíòÿáðÿ) 
Захочется уединения, спокойствия и порядка. Поэто-

му уделите время прогулкам на природе, чтению, про-

смотру любимых фильмов. Постарайтесь найти время 

для такого восстановления даже при загруженном гра-

фике. Стоит также заняться своим здоровьем.

Âåñû (24 ñåíòÿáðÿ — 23 îêòÿáðÿ)
Ожидается некоторый спад активности, хотя это не 

коснется творческих планов и сферы романтических от-

ношений. У одиноких Весов возможны свидания, зна-

комства. Есть шансы улучшить ситуацию в карьере.

Ñêîðïèîí (24 îêòÿáðÿ — 22 íîÿáðÿ)
Ваш успех будет прямо пропорционален затраченным 

усилиям. В профессиональной сфере ожидаются вызо-

вы, которые потребуют концентрации. Будьте осторож-

ны в финансовых вопросах. Во второй половине недели 

возможны командировки.

Ñòðåëåö (23 íîÿáðÿ — 21 äåêàáðÿ)
Возможны неприятные последствия вашей борьбы за 

справедливость. Не всегда говорить правду легко и при-

ятно — порой такие действия могут вызвать серьезные 

недопонимания и конфликты. В личной жизни не ис-

ключено яркое знакомство.

Êîçåðîã (22 äåêàáðÿ — 20 ÿíâàðÿ)
В профессиональной сфере придется искать нестан-

дартные решения, а еще — собрать в кулак всю волю 

и терпение. От перенапряжения могут быть головные 

боли и рассеянность. Справиться с трудностями помо-

гут прогулки и спорт.

Âîäîëåé (21 ÿíâàðÿ — 18 ôåâðàëÿ)
Придется заняться стратегическими планами, свя-

занными с семьей и родственниками. Нужно будет ре-

шать вопросы с имуществом, землей, недвижимостью. 

Хорошее настроение позволит с легкостью решать эти 

проблемы, а также провести ряд рабочих поездок.

Ðûáû (19 ôåâðàëÿ — 20 ìàðòà)
Будьте осторожны — в профессиональной сфере воз-

можны острые споры и конфликты. Постарайтесь дер-

жать эмоции под контролем. В личной жизни вас ждет 

важный период — возможно примирение с дорогим че-

ловеком после давнего конфликта.

По горизонтали: 3. Зажим для скрепления бумаг. 

9. Решение, вынесенное присяжными. 10. Мужское 

имя. 11. Кружок, надевающийся на свечку для 

предохранения подсвечника от капающего воска. 

12. Совокупность людей, родившихся в определен-

ный период. 13. Новое слово или выражение, по-

явившееся в языке. 14. Едок, иждивенец. 15. Кресло 

на носилках. 18. Промежуток между уроками в шко-

ле. 21. Промысловое 

морское млекопитаю-

щее. 23. Жилище се-

вероамериканских ин-

дейцев из коры или 

кож. 25. Тонкая, слег-

ка блестящая хлоп-

чатобумажная ткань. 

26. Один из высших 

сортов кофе. 27. Ме-

таллорежущий инстру-

мент, предназначен-

ный для чистовой об-

работки стенок отвер-

стий. 29. Полый стер-

жень для наматывания 

на него ниток. 31. Чело-

век, достигший совер-

шенства в каком-ни-

будь деле. 33. Высшее 

художественное звание. 

35. Сильная продол-

жительная стрельба из многих орудий. 37. Показная 

роскошь, блеск, щегольство. 39. Нить, изготовленная 

протягиванием металлического стержня через ряд по-

степенно уменьшающихся отверстий. 40. В Древнем 

Риме — верховный начальник войск. 41. Аппарат, со-

единяющий в себе радиоприемник и проигрыватель. 

42. Продукт окисления, образующийся на поверхности 

раскаленного металла. 43. Древнеримская трехвесель-

ная галера. 44. Одна из координат, определяющих по-

ложение точек на земной поверхности.

По вертикали: 1. Запущенное, убогое и тесное жи-

лище. 2. Фильм. 3. Человек, путешествующий пеш-

ком. 4. Мерка какого-нибудь изделия, обозначающая 

ее величину. 5. Предоставление эксклюзивного права 

на эксплуатацию изобретения. 6. Человек, живущий 

в уединении. 7. Со-

брание изображений 

по определенной те-

матике. 8. Помещение 

для розничной тор-

говли. 15. Колесный 

безрессорный экипаж. 

16. Поэтическое пре-

дание о каком-нибудь. 

историческом собы-

тии. 17. Военнослу-

жащий наемного вой-

ска. 18. Приспособле-

ние для выгула собак. 

19. Величина, кото-

рой измеряются дру-

гие однородные ве-

личины. 20. Затейли-

вый прыжок в танцах. 

22. Крайне воздержан-

ный человек. 24. Глава 

муниципалитета. 25. Од-

нолетнее травянистое растение. 28. Периодическое 

печатное издание. 30. Сжатое сообщение о том, что 

объединено общей темой. 31. Вьющееся южное рас-

тение. 32. Жалование. 34. Небольшой барабан, вал. 

36. Картина, написанная с обеих сторон просвечи-

вающей тонкой ткани. 37. Тяжелый подсвечник. 

38. Японское домашнее платье.

Ответы на кроссворд

По горизонтали: 3. Скрепка. 9. Вердикт. 10. Николай. 11. Розетка. 12. Поколение. 13. Неологизм. 14. Рот. 15. Паланкин. 18. Перемена. 

21. Кашалот. 23. Вигвам. 25. Батист. 26. Мокко. 27. Зенкер. 29. Бобина. 31. Виртуоз. 33. Академик. 35. Канонада. 37. Шик. 39. Проволока. 

40. Император. 41. Радиола. 42. Окалина. 43. Трирема. 44. Долгота.

По вертикали: 1. Берлога. 2. Кинолента. 3. Странник. 4. Размер. 5. Патент. 6. Анахорет. 7. Иконотека. 8. Магазин. 15. Повозка. 

16. Легенда. 17. Наемник. 18. Поводок. 19. Единица. 20. Антраша. 22. Аскет. 24. Мэр. 25. Боб. 28. Ежегодник. 30. Обозрение. 

31. Виноград. 32. Зарплата. 34. Каретка. 36. Диорама. 37. Шандал. 38. Кимоно.

Зbберезня до травня 2023 року триває 
Міжнародний українсько-польський 
мистецький проєкт «Спільний обрій», 
підсумком якого стало відкриття 
виставки робіт учнів Харківської дитячої 
художньої школи № 1 ім. І. Ю. Рєпіна 
(Україна) іbКраківського ліцею 
образотворчого мистецтва ім. Юзефа 
Чапського (Польща).

ДД
о проєкту учні школи і ліцею 

створили понад 400 живо-

писних і графічних робіт, зазначили у Де-

партаменті культури ХМР. Вік учасників від 8 до 16 

років. 100 кращих робіт (50 від харківських учнів і 50 

від краківських ліцеїстів) при-

красять підсумкову виставку 

проєкту «Спільний обрій».

Відкриття виставки відбуло-

ся 25 травня в приміщенні Кра-

ківського ліцею образотворчого 

мистецтва ім. Юзефа Чапського.

Цілі проєкту — відображення 

дитиною бачення свого майбут-

нього в нових реаліях сучасно-

го життя, можливість творчого 

спілкування між учнями Хар-

ківської дитячої художньої школи № 1 ім. І. Ю. Рє-

піна і Краківського державного ліцею образотвор-

чого мистецтва, підтримка і розвиток професійного 

зв'язку в методичній роботі ви-

кладачів школи і ліцею.

Тема проєкту обрана не випад-

ково. «Спільний обрій». Обрій — 

це те, що людина бачить, ко-

ли дивиться вперед. Перед нею 

майбутнє життя, осяяне мріями, 

наповнене цілями. Виставка бу-

де тривати до 15 червня 2023 ро-

ку у Кракові. Організатори пла-

нують показати її в інших містах 

Польщі, Європи і України.

ÑÏIËÜÍÈÉ ÎÁÐIÉÑÏIËÜÍÈÉ ÎÁÐIÉ
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